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Úvodník
Už je to tady zase !!!
 
Jak už jste jistě zvyklí,
v prosinci vychází nové číslo
Školního tornáda a vy právě
držíte v rukou další vydání
školního časopisu.
 
Celý redakční tým se snažil, aby
obsah časopisu byl zajímavý,
různorodý, a hlavně veškeré úsilí
směřoval k tomu, aby vás zaujal
a pobavil. Snad se mu to
povedlo.
 
A protože časopis vychází
v době adventní, přejeme všem
pohádkové Vánoce,
pod stromečkem vysněný dárek,
ale především zdraví, štěstí
a pohodu v novém roce 2024.
 
Redakční tým školního časopisu
 
 
Autorkou titulní strany je Nikola
Balogová, VII. A
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Projekt Cesta za 
poznáním
Výlet za poznáním - Praha
 
Během měsíce září se uskutečnil
třídenní výlet do Prahy, kterého
se zúčastnili žáci 7. - 9. ročníků.
Jeli jsme z Ostravy-Svinova
vlakem až do Prahy na hlavní
nádraží.
 
Prošli jsme spoustu památek -
od Petřína směrem přes Loretu
až k Pražskému hradu. Zde jsme
absolvovali komentovanou
prohlídku katedrály sv. Víta,
Vladislavského sálu a koukli
jsme se na přesnou kopii
korunovačních klenotů.
Po prohlídce jsme se vydali dále
Kampou přes Karlův most až
na Staroměstské náměstí, kde
jsme zrovna stihli pohybující se
figurky na orloji. Po večerním
rozchodu jsme se vrátili zpět
na ubytovnu.
 
Druhý den byla v plánu
zoologická a botanická zahrada.
Překvapil mě velice rozsáhlý
komplex areálů. Pozorovali jsme
ledního medvěda, lachtany,
tučňáky a zavítali jsme
do mlokária, pavilonu šelem
a mnoha dalších expozicí. Potom
jsme pokračovali do botanické
zahrady. Zavítali jsme do krásné
japonské zahrady, prošli si
vinice sv. Kláry a sešli se
u skleníků. Následovala
komentovaná prohlídka
doprovázená procházkou
skleníkových částí. Nejvíce mě
zaujaly masožravky a část
skleníku s akvárií. Večer jsme se
odebrali zpět na ubytovnu, kde
najednou vypadl proud. Téměř
všichni propadli panice,
protože si nemohli nabít mobil.
 
 
 

Třetí den ráno přišel čas
na balení. Ten den byla
naplánována ještě prohlídka
Národního muzea.
Před prohlídkou jsme si ještě
dali rozchod na Václaváku.
Hned při vchodu do muzea mě
upoutaly nástěnné fresky, sochy
a červené koberce. Naše
komentovaná prohlídka byla
zaměřena na vývoj evoluce -
od mořského života
přes obojživelníky až po ptáky
a savce. Zaujaly mě modely
v životní velikosti, např.
krakatice nebo mnoho
vymřelých druhů zvířat
z podmořského světa.
Po prohlídce jsme si prošli
i ostatní sály a užili si malebný
výhled na celou Prahu. Zamířili
jsme zpět na hlavní nádraží
a užívali si cestu domů.
 
Celý výlet hodnotím 10/10.
 
Anežka Chlupatá VIII. A

Výlet za poznáním
Dne 13.10. se uskutečnil
poznávací výlet do hřebčína
v Albertovci. Dozvěděli jsme se,
že kdysi sloužil pro odchov
nových plemen koní. Jedno
ze vzácných plemen koní je
třeba černý bělouš. Poznáte ho
podle černého těla, bílých žíní
a bílé hřívy. Momentálně jsou
v hřebčíně pouze dva původní
hřebci. Nejznámější z nich je
Amant.
Poté, co skončila naše
komentovaná prohlídka, jsme
pokračovali dál do Arboreta

Nový Dvůr.
Zde jsme měli připravený
program ve skupinkách.
Arboretum je botanická zahrada
dřevin, ale i částečně rostlin.
Po programu, ve kterém jsme se
dozvídali spoustu nových
informací, jsme navštívili zoo
koutek a prošli se areálem
zahrad.
Výlet se mi moc líbil a byl
hodně naučný.
 
Anežka Chlupatá, VIII. A

Současní autoři dětem
V tomto školním roce se škola
zapojila do projektu Současní
autoři dětem, který byl
realizován s finanční podporou
Statutárního města Ostravy.
V rámci projektu proběhla
beseda se spisovatelkou L.
Romanskou.
Díky projektu byly zakoupeny
knížky – Historky ze tmy. Jedná
se o sbírku young adult povídek
s hororovou tématikou
současných českých autorů.
Co znamená young adult
povídka?

Je to povídka, která je určená
pro náctileté a mladé mezi 12-18
lety. Hlavní hrdina je čtenářům
blízký nejen díky svému věku,
ale především kvůli specifickým
zážitkům a situacím, do nichž se
dostává.
Žáci 8. tříd si přečetli několik
strašidelných, až hororových
povídek.
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Beseda se spisovatelkou Lydií 
Romanskou
Ve čtvrtek 5. 10. k nám do školy
zavítala spisovatelka Lydie
Romanská. Je to česká básnířka
a prozaička narozená v Polance
nad Odrou. Sice napsala jen
jednu dětskou knihu, ale za to
mnoho básnických sbírek
a románů. Na besedě, která byla
určena pro obě páté třídy, nám
vyprávěla o svém životě. Mimo
dráhu spisovatelky byla také
učitelkou a sbormistryní.

Se sborem ze Svinova
koncertovala skoro ve všech
zemích střední Evropy. Dokonce
uvedla svou poezii
na mezinárodním hudebním
festivalu Colours of Ostrava.
Stále ještě píše, což je v jejím
věku velmi obdivuhodné. Velmi
mě inspirovala. Sama píšu
do školního časopisu, tady jsou
ukázky mých básní.
Marie Šimíková V. B

 
 
Podzim
 
Listy opadávají a děti je sbírají.
Jablíčka už dozrály a švestičky
zmodraly.
Kdo nevěří, ať tam běží. Kam?
No přece ven! Jdeme si hrát jen!
 
Sněhulák
 
Děti ukoulely velikánskou kouli.
A hned druhou nahoru zas koulí.
Třetí hlava, mrkvičku jako nos,
pozor, ať mu ji nesezobne kos.
 
M. Šimíková, V. B

 
Během měsíce října se na naší
škole uskutečnila beseda se
spisovatelkou Lydií Romanskou.
Zavítala také do tříd na 2. stupni
s cílem seznámit nás
s povoláním spisovatelky.
Představila se jako autorka 30
knih pro dospělé a částečně i pro
děti a mládež. Zaujalo nás, že
začala psát už ve svých dvanácti
letech.
 
 
Tato rodačka z Ostravy-Svinova
i přes svůj pokročilý věk stále
píše lyrické i epické básně
a romány, které zahřejí u srdce.

Popovídala nám něco ze svého
života a také nám osvětlila, jak
funguje práce spisovatele.
 
Anežka Chlupatá, VIII. A
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Hraji volejbal
Ahoj všichni,
jmenuji se Hugo a krátce Vám
popíšu mých posledních dvanáct
měsíců volejbalu.
Volejbal máme v rodině, ale
přesto byla házená můj první
sport, pro který jsem se rozhodl.
Hrál jsem ho víc než dva roky
a tento sport jsem miloval. Ale
poté jsem přestoupil do mladších
žáků a tam, ach jo, to byl teror.
Tréninky byly hrozně náročné
a hlavně kluci mezi sebou byli
toxičtí. Tak jsem skončil.

Teď přichází velký hřeb večera
… Volejbááááál…
Abych doma udělal radost, začal
jsem v pátky trénovat ve škole,
jen tak.
Trenér, Roman Dvoran, byl
na nás neuvěřitelně hodný.
Všechno v klidu perfektně
vysvětlil a docela nám to
s kamarády šlo. Za pár týdnů
jsme měli náš úplně první turnaj
„barevného volejbalu“ a můj
tým skončil na 4. místě z 5. Ale
to vůbec nevadilo. Nikomu.

V srpnu jsme odjeli
na volejbalové soustředění
na Bílou a tam to bylo super.
Trénovali jsme a trénovali a k
tomu za námi přijeli ligoví hráči
volejbalu. Vidět je v akci byla
pecka.
 
A na tom soustředění jsem se
nejvíce naučil.
Volejbal hraju už 12 měsíců.
Začal jsem ho hrát s kamarádem,
a když nemáme trénink, stejně
vezmeme míč a jdeme pinkat.
 
Těšíme se na každý trénink
a zápasy.

A kdyby náhodou někdo z vás
chtěl začít hrát volejbal, určitě se
přidejte.
 
A jó, já vám zapomněl říct, že
hraju ještě tenis. Tenis hraju
doteď, už to budou 4 roky
a pořád mě baví stejně. Taková
oddechovka s tátou.
Sport je super.
 
Hugo Paděra VII. A

Hugo Paděra - mladší žák VK 
Ostrava

 

Již několik let funguje na naší
škole kroužek volejbalu VK
Ostrava pod vedením pana
trenéra Romana Dvorana.
 
Jsme rádi, že do letošního týmu
mladších žáků se dostal náš žák
VII. A třídy Hugo Paděra (na
snímku zcela vpravo nahoře).

Jakub Oroš - házenkář
Do třídy 7. A chodí skvělý
házenkář Jakub Oroš, kterému je
12 let. Pro Kubu jsem si
připravil pár otázek a takto mi
na ně odpověděl.
V kolika letech jsi začal
s házenou a kdo tě k ní
přivedl? 
Začínal jsem v šesti letech a k
házené jsem se dostal tak, že se
mi ten sport líbil a chtěl jsem ho
dělat. Mnou se nechala
inspirovat i moje mladší sestra
Adéla, která se také věnuje
házené. Házenou hraji šest let

a specializuji se na pozici
spojky.
Kubo, za jaký tým hraješ?
Hraju za tým TJ Sokol Ostrava.
Vyhráli jste nějakou větší
soutěž?
Zatím ještě ne, ale jednou to
přijde. Jinak hrajeme
registrovanou soutěž a objíždíme
turnaje. S házenou jsem se
podíval do Lovosic, tam jsme
porazili silný domácí tým.
Zhlédli jsme extraligový zápas,
já osobně jsem ho viděl poprvé
v životě.

 
Kolik vás hraje v týmu?
V týmu nás je 11. V týmu hraje
i spolužák ze třídy - Tobiáš
Bárta.
 
 
 
Kolik tréninků míváte týdně?
V týdnu máme 3 tréninky.
O víkendu je většinou zápas
nebo turnaj a v létě máme dva
týdny soustředění. Vede mě
trenér Jiří Hložanka.
 
 
 

 
Jaký je v házené tvůj osobní
cíl? 
Chtěl bych se dostat do nějakého
extraligového týmu a podívat se
s házenou do ciziny a třeba tam
i získat angažmá.
 
Václav Nytra, VII. A
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Šachy – královská hra - 
zajímavosti
Slovo MAT pochází z arabského
slova “shah mat“,což v překladu
znamená “Král je mrtvý“.
Nejdelší šachová partie v historii
trvala 20h a 15min. Hráči v ní
figurkami posunuli celkem
269x. Odehrála se v Bělehradě
a skončila remízou.
Šachovnice má 64 polí: 32
černých a 32 bílých a na každé
straně je 16 figurek.
Moderní šachovnice, jak ji
známe dnes, se v Evropě
objevila v roce 1090.
Skládací šachovnici vynalezl
roku 1125 kněz, protože církev
hru v šachy tehdy zakazovala.
Skryl šachovou desku, že
vypadala jako dvě knihy vedle
sebe.
Druhá napsaná kniha
v anglickém jazyce byla o šachu.
Šachy umí hrát více než
600.000.000 lidí po celém světě.
Nejdéle vládnoucí mistr světa
v šachu kraloval po dobu 26 let
a 337 dní, jmenoval se Emanuel
Lasker (1868 – 1941) a pocházel
z Německa.
 
 
 

Hrát šachy se zavázanýma
očima je impozantní dovednost,
kterou disponuje mnoho silných
šachových hráčů. Vyžaduje to
ostrou schopnost vidět
šachovnici jasně, což po více
tazích může být obtížné. Jako
rekord se uvádí rok 1960, kdy se
maďarský hráč Janos Fleschem
odvážil hrát proti 52 soupeřům
současně a 31 her vyhrál.
Šachy jsou doporučovány jako
účinný způsob pro zlepšení
paměťové funkce a jako boj
proti Alzheimerově chorobě.
Někteří psychologové tvrdí, že
šachy zvyšují inteligenci,
i když dodávají, že je to velmi
složité téma.
 
http://chi.cz/zajimave/sachov
e-zajimavosti

Šachisté z IX. B
O přestávkách ve třídě IX. B
nikdy moc ticho není. I přesto se
ale v zadní části třídy u jedné
lavice hrají šachy. Udělaly jsme
krátký rozhovor s našimi dvěma
spolužáky, šachisty - s Edou
Nytrou
a s Matym Janečkem. Oba chodí
1x týdně trénovat a čas od času
jedou i na soutěž.
Edo, kdy a proč jsi začal hrát
šachy?
Už v pěti letech, ale nechtěl jsem
hrát dobrovolně. Za mamkou
přišel strejda, že má v Žabni
šachový kroužek a že mě chce
naučit hrát. Zprvu jsem nechtěl,
ale pak mě to začalo bavit.
Hraje kromě tebe a Matyho
ze školy ještě někdo?
Matyho bratr Adam a náš
spolužák Vojta. Možná i další,
ale o těch nevím.
Chodíte někam trénovat? Jak to
probíhá?
Chodíme trénovat do Ostravy,
přímo k našemu trenérovi. Vždy
ve středu v 15:30 na 1,5 hodiny.
A chtěl by ses šachům věnovat
dále i v budoucnu?
Až půjdu na střední školu, určitě
pokračovat chci. Po ní, to už
nevím. Jestli půjdu na vysokou
školu, spíš už hrát nebudu.

Teď se přesuneme ke druhému
šachistovi…
Maty, kdy jsi ty začal hrát?
Před čtyřmi lety. Už nevím, kde
přesně jsem k šachům přišel, ale
začaly mě rychle bavit.
Co soutěže? Jezdíte na ně spíš
tady do Ostravy, mimo Ostravu,
nebo dokonce i mimo ČR?
Zatím jsme byli jen v Ostravě.
Místo se mění, záleží na tom,
kdo zrovna soutěž pořádá.
Většinou bývají zhruba tak
jednou za měsíc.
A jak dlouho ty plánuješ ještě
hrát?
Podobně jako Eda. Pokud bude
čas, na střední škole ještě hrát
chci, ale po dokončení už asi ne.
Děkujeme klukům za rozhovor.
Přejeme hodně štěstí a spousty
dalších úspěchů!
 
V. Svobodová, E. Bilanová
IX. B
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Fanfikce a spisovatelky ze VII. A
Fanfiction, též fanfikce, fan
fiction nebo fan-fiction je
literární dílo vycházející
primárně z díla již existujícího
a sepsané jeho fanouškem.
Dílem, na kterém je fanfiction
vystavena a které se označuje
také jako canon či kánon, je
často krásná literatura, ale také
například film, televizní seriál či
komiks. Tomuto druhu umění se
věnují dvě žáky naší školy –
Ludmila Vášová a Kristina
Řiháková ze VII. A třídy.
 
Ludmila Vášová. VII. A 
Četla jsem fanfikci a rozhodla
jsem se, že to zkusím,
protože jako malá holka jsem
chtěla napsat knihu. Píši fanfikci
na Harryho Pottera. Název mého
díla je Slytherin – zmijozel.
Maluji k tomu obrázky různých
scén, většinou Draca, což je
hlavní vypravěč mého příběhu.
Ukázka z cizojazyčné tvorby: 
Kapitola osmá
Draco's pov (pohled Draca)
Dumbledore walks in the Great
hall and stands behind his
speach table. ,,As a few of you
might know tomorrow will be
prom.

 
I hope that everyone will have
a partner to dance with.“ he says
and sits at the teaches table.
,,You can ask Potter!“ Pansy
whispers in my ear after hitting
me to get my attention. I blush
a little and hit her back. ,,Shush,
someone might hear you!“
,,Yeah, yeah fine. But it's true!“
she laughs a little. ,,No it's not.

A boy can't take a boy to
a prom.“ I whisper. ,,You can but
you have to make sure that your
father won't see you.“ she smiles
at me. ,,Fine, I'll try. But you'll
ask Granger!“ I smirk. ,,Fine
then.“ she says and we both start
eating the dinner.

 
Kristina Řiháková, VII. A
 
Píši fanfikci na Harryho Pottera.
Moje kniha se jmenuje Snakes
Gaze – Hadí pohled. Kreslím
k tomu obrázky postav, které
v knize vystupují. Jak jsem se
k tomu dostala? Dlouho jsem
chtěla začít psát a zrovna jsem
sledovala Harryho Pottera, a tak
jsem se rozhodla psát o tom.
 
Ukázka z cizojazyčné tvorby:
 
* Few days went by and
i haven't talk to pansy sinse she
had the argument with Malfoy.
On friday i was sitting on
a bench lost in my thoughts
when someone ran to me. „Hey
Hermione are you going to the
party tonight?“ It was ron,
i looked at him confused „sinse
when i go to any party?“ „Oh
come on don't be such a nerd it
will be fun~“ i sigh „fine“ „okay
the party starts at 9 pm you
better be there“ *
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Anketa:  Jak se 
dopravuješ do 
školy ???

 
129 žáků chodí do školy pěšky
 
113 žáků jezdí do školy
autobusem
 
72 žáků jezdí do školy autem
 
7 žáků jezdí do školy na kole
nebo koloběžce
 
2 žáci jezdí do školy
na skateboardu
 
Anežka Chlupatá a Karolína
Stekerová, VIII. AZeptaly jsme se žáků 1. a 2.

stupně, jakým způsobem se
dopravují do školy. Tady jsou
výsledky ankety:

Vtipy o 
Vánocích

Jdou 2 blondýny lesem
a hledají vánoční stromeček.
Jdou hodinu, dvě hodiny, pak
se sejdou a jedna říká: “Tak
co?” “Nic.” “A co ty?” “Taky
nic.” “Hele, tak vezmeme
nějaký bez ozdob.”
 
Jde policista po ulici a potká
muže ležícího u cesty. “Co se
vám stalo?” “Ále, přejeli mě…”
“A zapamatoval jste si SPZ?”
“Neměl SPZ, jenom soby.”
 
“Těšíš se na Vánoce?” “Jasně!
Ve vaně bude kapr a já se
nemusím sprchovat.”

“Tati, odkud je vlastně Ježíšek?”
“Jak se tam dívám na dárky, tak
asi z Číny.”
 
Marie Šimíková, V. B

Zimní 
Guinnessovy 
rekordy, které 
nás zaujaly

Zde je pět nejzajímavější z nich:
 
 
1. Nejdelší skok na lyžích:
V norském Vikersundu se
nachází největší můstek
na světě, který měří 225 metrů.
Aktuální světový rekord
ve skoku na lyžích drží Nor
Bjørn Einar Romøren, který
v roce 2005 dolétl
do vzdálenosti 239 metrů.
 
2. Nejrychlejší jízda
na bruslích:
Holandský rychlobruslař Kjeld
Nuis prolomil na bruslích
hranici rychlosti 100 km/h.

Na přírodním ledu norského
jezera Savalen jeho rychlost
vyšplhala až na 103 km/h, čímž
tento olympijský šampion
překonal svůj předchozí světový
rekord o celých 10 km/h.
 
3. Největší skok
na snowboardu:
Rekord drží Nor Terje
Håkonsen, který na Oakley
Arctic Challenge 2007 skočil
do výšky 9,8 metru. Skok byl
navíc výjimečný tím, že
Håkonsen neskočil rovně, ale
točil “bs 360” (otočka o 360°
kolem vertikální osy), což je
u pokusů o maximální výšku

výjimečné.

Zima je obdobím nejen klidu
a krásy, ale také času
pro odvážné jedince, kteří se
rozhodli vstoupit do světa
zimních Guinnessových rekordů.
Zimní období přináší nové
a kuriózní zápisy, které nám
ukazují, že extrémní odhodlání
a ledový chlad mohou vést
k neuvěřitelným úspěchům.

4. Nejrychlejší čas
v rychlobruslení (500 metrů):
Tento rekord drží Rus Pavel
Kuližnikov, který v Salt Lake
City, v USA ujel 500 metrů
za pouhých 33.61 sekund. Tento
čas překonal jeho dva již uznané
světové rekordy.
 
 
5. Nejvíce vstřelených gólů
za jeden zápas v hokeji:

Jihokorejský hokejista Song
Dong-hwan dal v roce 1998
na asijsko-oceánském
šampionátu hráčů do 18 let
v jediném zápase 31 branek!
Jižní Korea tehdy porazila
Thajsko 92:0 a z gólu se
radovala každých 39 sekund.
 
Jakub Maixner, VII. A
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Vánoční výzdoba 1. stupně

Pozvánka
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Zimní spojovačka Kresba naší žákyně - Nikola 
Ferková, IX. B

Kresba naší žákyně - Vanesa 
Krátká, IX. B

Kresba našich žákyň - Aneta 
Míčková, Klára Śmigová, VIII. A
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Vtipné vánoční obrázky - 
Karolína Stekerová a Anežka 
Chlupatá, VIII. A
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Naši žáci vaří
Jelikož máme ve škole moderně
vybavenou kuchyňku, tak naši
žáci dostávají prostor v rámci
pracovních činností
pro zdokonalení svého
kuchařského umění, což se jim
určitě bude v životě hodit.
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Halloween na naší škole I

Proč se v Česku slaví
Halloween?
 
Tento svátek se konal přesně
mezi podzimní rovnodenností
a zimním slunovratem a byla to
jakási oslava příchodu zimy
a keltského Nového roku.
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Halloween na naší škole II

Děkujeme za pozornost.
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